
 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούμε τον 

Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κομμουνιστικού Κόμματος Ελλάδας κύριο 

Αθανάσιο Παφίλη.  

Το λόγο έχει ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής κ. Απόστολος Κακλαμάνης.  

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το χρόνο δύο 

λεπτών μόνο για να παρακαλέσω τον κύριο Υπουργό που είναι τώρα εδώ να λάβει 

υπ’ όψιν του μία παρατήρηση που αφορά το άρθρο 228, επειδή απόψε τελειώνει, 

όπως αντιλαμβάνεστε, η συζήτηση αυτής της ενότητας.  

Βέβαια ακούγοντας τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κομμουνιστικού 

Κόμματος Ελλάδας θα ήθελα να εκφράσω -χωρίς να παρεμβαίνω στις 

δραστηριότητες των συνδικαλιστών οργανώσεων εργαζομένων- την εκτίμηση ενός 

ολόκληρου κόσμου παραγωγών, ανθρώπων που θα ταξιδέψουν τις γιορτές αυτές, των 

διαφόρων επιχειρηματιών των νησιών μας και να μην προχωρήσει -να το μεταφέρετε 

στην κυρία Υπουργό, η οποία νομίζω κάνει κάποια προσπάθεια να συζητήσει με την 

Πανελλήνια αυτή Ομοσπονδία- αυτή η πραγματική απειλή για την οικονομία των 

νησιών μας και την αγροτική παραγωγή σε αυτήν την ιδιαίτερα δύσκολη περίοδο.  

Κύριε Πρόεδρε, εγώ διάβασα  τα Πρακτικά της Επιτροπής όπου ο 

παριστάμενος Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης διαβεβαίωσε την Επιτροπή ότι δεν 

γίνεται καμία μεταβολή σε ό,τι αφορά τα επαγγελματικά δικαιώματα με το άρθρο 

128.  



 

 

Επειδή γνωρίζω την καλή πίστη και την ευσυνειδησία του Αναπληρωτή 

Υπουργού, του κυρίου Ξυνίδη, θα μου επιτρέψει να του πω και να τον παρακαλέσω 

να το δει ξανά. Διότι κι εγώ, πρέπει να σας πω, διέθεσα αρκετό χρόνο για να 

καταλάβω μέσα από τις δαιδαλώδεις διατυπώσεις του ν.3982 -πριν από λίγους μήνες 

πέρασε από τη Βουλή, όπως ξέρετε, τον ψηφίσαμε ή τον ψήφισαν τέλος πάντων, γιατί 

εγώ είχα και διαφωνίες- για την απλοποίηση της αδειοδότησης τεχνικών 

επαγγελματικών και μεταποιητικών δραστηριοτήτων κ.λπ.. Διαπιστώνω μέσα από μία 

περίτεχνη διατύπωση της νέας παραγράφου 3, προτείνετε την αντικατάστασή της. Τη 

λέω «περίτεχνη» διότι είναι προφανές ότι στη διατύπωση εδώ υπάρχει κάποιο 

παρασκήνιο.  

Η διατύπωση αυτή, κύριε Υπουργέ, επιτρέπει την ανατροπή και κατά τρόπο 

μάλιστα αντιεπιστημονικό, αντιαναπτυξιακό, όπως θέλετε διατυπώστε το, ήδη 

ισχυόντων από το 1934, αργότερα από το ΄66. Έχω εδώ τη διατύπωση από το Εθνικό 

Μετσόβιο Πολυτεχνείο για τους χημικούς μηχανικούς, για το περίγραμμα με βάση 

τον τίτλο σπουδών και το αναλυτικό πρόγραμμα κάθε τμήματος, ήδη μιλώντας για 

όλα τα τμήματα, τα τεχνικά τμήματα της ανώτατης εκπαίδευσης. Τα επαγγελματικά 

δικαιώματα δεν νομίζω ότι πρέπει να καθορίζονται κάθε φορά με κάποια διάταξη, με 

κάποια παράγραφο όπως τώρα σε ένα νομοσχέδιο. Για να μην επαναλαμβάνω αυτά 

που έλεγα χθες το βράδυ εδώ, η Κυβέρνηση Παπαδήμου είναι Κυβέρνηση ειδικού 

σκοπού, κύριοι της Νέας Δημοκρατίας που επιμένετε σε αυτό; Ή είναι μία 



 

 

Κυβέρνηση που μπορεί να φέρνει εδώ νομοσχέδια με τριακόσια είκοσι οχτώ άρθρα; 

Ποιος μπορεί να τα διαβάσει όλα αυτά; Επιτέλους.  

Και έχετε ευθύνη και τα δύο κόμματα και ο κάθε ένας μας ατομικά στο εάν 

αυτά τα οποία έρχονται, ανταποκρίνονται στις δεσμεύσεις που έχει η χώρα αυτήν την 

περίοδο ή στην τούρλα του Σαββάτου. Είναι πράγματα τα οποία δεν είμαστε σε θέση 

ούτε να τα μελετήσουμε, διότι θα ήταν υποκριτικό να λέμε ότι μελετήσαμε τριακόσια 

τόσα άρθρα, όλο αυτόν τον όγκο, κύριε Πρόεδρε -είναι εξευτελιστικό για τη Βουλή- 

μέσα από τα οποία εγώ πήρα τυχαία αυτήν την παράγραφο. Βλέπω, αγαπητέ κύριε 

Υπουργέ –και είμαι βέβαιος ότι θα το αποκαταστήσετε- ότι μέσα από τη διατύπωση 

«μελέτες μηχανολογικής και ηλεκτρολογικής εγκατάστασης», είναι ο όρος 

«επαγγελματικές δραστηριότητες», που έλεγε ο νόμος που προ μηνών ψηφίσαμε, ότι 

περνάτε σε συγκεκριμένη κατηγορία τριών κλάδων όλων και όλων, στο μεγάλο, το 

ευρύτατο αντικείμενο της μηχανικής.  

Δεν είμαστε στο 1934. Σήμερα υπάρχουν μηχανικοί περιβάλλοντος, 

μεταλλειολόγοι, που υπήρχαν και από τότε, αλλά υπάρχουν και πάρα πολλοί κλάδοι 

της μηχανικής. Η επιστήμη είναι η μηχανική, δεν είναι μόνο μηχανολογία ή 

ηλεκτρολογία. Επιτέλους ανάπτυξη θέλουμε και η ανάπτυξη δεν μπορεί να επαφίεται 

σε ορισμένους κλάδους τους οποίους συνέχεια παραδίδουμε σε αυτούς που 

παριστάνουν τους προστάτες τους ως διοίκηση του Εθνικού Επιμελητηρίου, 

καταπιέζοντας και τους ίδιους, που αναγκάζονται για ένα κομμάτι ψωμί να πηγαίνουν 



 

 

στα μεγάλα μελετητικά γραφεία των διαφόρων κατασκευαστικών εταιρειών, αλλά και 

ένα σωρό άλλων κλάδων μέσα στο ίδιο το Τεχνικό Επιμελητήριο.  

Δεν μιλάω μόνο για τα ΤΕΙ τα οποία είναι στο στόχαστρο πλέον διαχρονικά 

πολλών κυβερνήσεων, διότι δεν τολμούν ακόμη να βάλουν το δάκτυλο επί των τύπων 

των ήλων. Δισεκατομμύρια έχει πληρώσει ο ελληνικός λαός για ένα θεσμό που 

λειτουργεί τριάντα επτά χρόνια. Χιλιάδες είναι  οι απόφοιτοί του στους δρόμους και 

όμως εδώ κάθε φορά εκβιαζόμενη η κάθε κυβέρνηση υποκύπτει σε αυτούς τους 

εκβιασμούς.  

Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ να το δείτε. Δίνετε, με αυτήν τη διατύπωση 

τώρα, όλα αυτά που αναφέρει το άρθρο 3 του τότε νόμου σε αυτούς που υποτίθεται 

είναι οι εκλεκτοί. Είναι λάθος, τους καταδικάζετε και αυτούς. Διότι όταν θα κάνουν 

μία μελέτη θα χρειαστούν τις άλλες αυτές ειδικότητες στη Ναυπηγοεπισκευαστική 

Ζώνη του Περάματος θα πάει στα ύφαλα του πλοίου μόνο ο ηλεκτρολόγος; Δεν θα 

χρειαστεί άλλες ειδικότητες;  

Η παράκλησή μου είναι, κύριε Υπουργέ, ότι ανάλογα με το περίγραμμα, όπως 

είπα, του κάθε τμήματος σπουδών, να καθορίζονται από εκεί και πέρα οι 

επαγγελματικές δυνατότητες του καθενός. Ο όρος μηχανολογική και ηλεκτρολογική 

μελέτη εγκατάστασης πρέπει να μείνει μελέτη εγκατάστασης και από εκεί και πέρα 

είναι οι σπουδές, η εξειδίκευσή του καθενός στον ευρύτατο, τονίζω, κλάδο αυτό, την 

επιστήμη της μηχανικής και όλες τις σύγχρονες πλέον. Δεν είμαστε στο 1934. Στην 



 

 

εποχή μας δεν προεβλέποντο τότε πράγματα που αποτελούν αντικείμενο σήμερα των 

διαφόρων κλάδων της μηχανικής. Έλεος.  

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, μιλήστε στους συνεργάτες σας. Εγώ συνήθιζα, 

κύριε Πρόεδρε, ως Υπουργός όταν ερχόμουν εδώ να μην έχω συνεργάτη γιατί έτρωγα 

τα νομοσχέδια, καμιά δεκαριά σχέδια, προσχέδια ξανά και ξανά, ώστε να μην υπάρχει 

κίνδυνος. Γι’ αυτό είναι αθώοι του αίματος πολλές φορές οι Υπουργοί όταν η 

γραφειοκρατία, οι σύμβουλοι που καμιά φορά καταργούν και τη γραφειοκρατία 

μπορούν από εδώ μέσα να περνούν ό,τι θέλουν, κύριε Χατζηδάκη. Κάνατε Υπουργός 

Ανάπτυξης. Εγώ σας ερωτώ, μία εγκατάσταση είναι μόνο μηχανολογική και 

ηλεκτρολογική;  

Σας λέγω τώρα που μιλάμε για τα φωτοβολταϊκά ότι εκεί είναι και ο 

ηλεκτρολόγος, θα χρειαστεί και ο μηχανολόγος, θα χρειαστεί και ο χημικός 

μηχανικός, θα χρειαστούν μύριες όσες ειδικότητες και κλάδοι της μηχανικής. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Έχω κάνει παρατηρήσεις για αυτό το 

άρθρο. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Χατζηδάκη, αναφέρομαι επειδή 

εσείς περάσατε και έχετε μια πείρα μεγαλύτερη από εμένα σε αυτό το έρημο 

Υπουργείο Ανάπτυξης, που μαζί με το Υπουργείο Υποδομών αν δεν πάψουν να είναι 

οι πληγές της ελληνικής κοινωνίας και οικονομίας, ούτε ανάπτυξη θα υπάρξει ούτε 

τίποτα. Έχουμε εκεί τους εργολάβους, από εδώ τους διαφόρους. Αυτό το περίφημο 



 

 

ΕΣΠΑ πώς να προχωρήσει, όταν πρέπει από εκεί να περάσουμε από την κρισάρα των 

διαφόρων σκοπιμοτήτων; Να μην αναφερθώ ειδικότερα. 

Κύριε Ξυνίδη, δεν σας αξίζει αυτό, σας παρακαλώ. Δεν σας αξίζει αυτό, 

νομίζω. Σβήστε το «μηχανικοί, ηλεκτρονικοί» από το «μελέτη εγκατάστασης» και 

από εκεί και πέρα ό,τι τίτλο σπουδών έχει ο καθένας θα καθοριστεί, θα φαίνεται τι 

δυνατότητες έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα χρειαστείτε κι άλλο χρόνο, 

κύριε Πρόεδρε; 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, ως συνήθως 

τα δύο λεπτά τα υπερέβη. 

Ευχαριστώ για την ανοχή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κι εγώ ευχαριστώ. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Αλλά νομίζω ότι από αυτό, εξ όνυχος τον 

λέοντα, από μια παράγραφο του άρθρου 328 καταλαβαίνετε τι περνάει αυτές τις 

μέρες από εδώ μέσα. Και βέβαια με το άρθρο 8 του προηγούμενου νόμου της 

παράθεσης των αδειών των διαφόρων καναλιών έχει εξασφαλίσει η Κυβέρνηση αυτή 

όχι να τη βοηθήσουμε γι’ αυτό που είναι το έργο της, αλλά για ό,τι αμαρτία πρέπει να 

νομιμοποιηθεί και να προστεθούν άλλες αμαρτίες. Δεν το μπορώ εγώ αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούμε πολύ τον πρώην 

Πρόεδρο κ. Απόστολο Κακλαμάνη. 



 

 

Ο Υπουργός κ. Ξυνίδης έχει ζητήσει το λόγο, φαντάζομαι για μία σύντομη 

παρέμβαση. 

 ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΞΥΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, 

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Σύντομη θα είναι, μόνο επί τούτου που έθιξε 

ο κύριε Πρόεδρε. 

Καταρχήν, κύριε Πρόεδρε, να σας πω ότι ήδη βρήκα το πρώτο σημείο που 

σας ενώνει με τη διοίκηση του ΤΕΕ. Είστε και οι δύο εναντίον… 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Ξέρετε ότι δεν έχω εγώ πρόβλημα με το 

ΤΕΕ. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΞΥΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, 

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Το ξέρω. Με χιούμορ το λέω, κύριε Πρόεδρε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έχω με αυτούς που εκμεταλλεύονται το 

ΤΕΕ. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΞΥΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, 

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Με χιούμορ το λέω, διότι και το Τεχνικό 

Επιμελητήριο Ελλάδος έχει στραφεί κατά του 228, διότι θεωρεί ότι με τη διατύπωση 

αυτή ανοίγουμε το πεδίο των μελετών σε ειδικότητες και σε ανθρώπους που θεωρεί 

ότι δεν έχουν επαγγελματικά δικαιώματα, λόγω του τίτλου και του προγράμματος 

σπουδών τους. 



 

 

Τώρα να μιλήσουμε τι είναι αυτό που πράγματι θέλουμε να κάνουμε. Εμείς, 

όπως καταλαβαίνετε, με ένα άρθρο ενός τέτοιου μεγάλου νομοσχεδίου δεν 

προσπαθήσαμε σε καμμία περίπτωση να ρυθμίσουμε επαγγελματικά δικαιώματα. 

Αντιλαμβάνομαι ότι οποιαδήποτε διατύπωση μπορεί να ανοίγει ή να κλείνει κάποια 

πράγματα και άρα, καλό είναι να τα προσέχουμε. Συμφωνώ.  

Όμως, θέλουμε ένα πολύ απλό πράγμα να κάνουμε με αυτό το άρθρο και σας 

ερμηνεύω και γιατί μπήκε σε αυτό το νομοσχέδιο. Έχουμε μία μνημονιακή  

υποχρέωση ως συνέχεια του νόμου του καλοκαιριού, του 3982… 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Που ήταν λάθος, που αντί να ανοίγει 

επαγγέλματα, τα έκλεινε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΞΥΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, 

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Εντάξει, τώρα, την κριτική μπορούμε να την 

κάνουμε.  

Λέει, λοιπόν, ότι πρέπει να εκδοθούν τα προεδρικά διατάγματα που να 

αφορούν τα τεχνικά επαγγέλματα. Όταν φτάσαμε στην έκδοση του τεχνικού 

επαγγέλματος που αφορούσε τους ηλεκτρολόγους –διότι τα άλλα έχουν προχωρήσει 

και βρίσκονται στο ΣΤΕ- βρήκαμε ότι νομικά η έκδοση αυτού του προεδρικού 

διατάγματος εάν δεν άνοιγε κάπως η διατύπωση, το νομικό έρεισμα της διάταξης θα 

είχε πρόβλημα να πάει στο Συμβούλιο της Επικρατείας και να τελείωνε όλη αυτή η 



 

 

διαδικασία και εμείς θεωρητικά να κάναμε τη δουλειά μας και η τρόικα να μην μας 

έλεγε τίποτα. Όμως, θα αναπαράγαμε ένα πρόβλημα. 

Τι προσπαθήσαμε να κάνουμε; Προσπαθήσαμε να κάνουμε την ελάχιστη 

δυνατή διάταξη, χωρίς να θέτουμε επί τάπητος όλα τα ζητήματα επαγγελματικών 

δικαιωμάτων. Αλλά συγχρόνως με αυτή τη διάταξη, κύριε Πρόεδρε -και αυτή είναι η 

κριτική που δεχόμαστε από το ΤΕΕ- είναι ότι εκ των πραγμάτων ανοίγει η κουβέντα 

του να καθορίσουμε επιτέλους τα επαγγελματικά δικαιώματα. Ανοίγει και ο καθένας 

ας πει τις απόψεις του. Όμως, δεν είναι αυτή η διάταξη μια διάταξη καθοριστική, που 

κρίνει το αν άλλες ειδικότητες μηχανικών οι οποίες με την εξέλιξη των χρόνων… 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μου επιτρέπετε; Έχετε κάνει πολλά για 

το ΤΕΕ. Κάντε και κάτι ακόμη, τέλος πάντων, μια κι εγώ σας το ζητώ κιόλας. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΞΥΝΙΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Ανάπτυξης, 

Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας): Το Τεχνικό Επιμελητήριο αυτό το οποίο ζητά 

είναι να μην χρησιμοποιήσουμε καν την έννοια και τον όρο της «μελέτης» διότι λέει 

ότι «αρκούμαστε με βάση την εξουσιοδότηση του 3982». Να ασχοληθούμε μόνο με 

την εκτέλεση, όχι με τις μελέτες. 

Εμείς, λοιπόν, όμως επειδή η μοναδική μας στόχευση είναι να πατάει γερά το 

προεδρικό διάταγμα το οποίο θα βγάλουμε, αυτό το νόημα είχε αυτή η διάταξη. Τώρα 

υπό το πρίσμα αυτό βεβαίως οποιαδήποτε παρατήρηση τη βλέπουμε. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: …(Δεν ακούστηκε) 



 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούμε τον κύριο 

Υπουργό. 

 


